
De-a lungul guvernãrilor din

România post-decembristã s-au

derulat mai multe programe de

dezvoltare a infrastructurii la nivel

local. Totuºi, din lipsa unei strategii

unitare, precum ºi din alte motive

proiectele nu s-au ridicat la nivelul

aºteptãrilor.

În anul 2013, prin Ordonanþa de

Urgenþã nr. 28 a luat naºtere

Programul Naþional de Dezvoltare

Localã, program ce avea sã

cumuleze tentativele anterioare ºi

sã introducã noi direcþii de

dezvoltare localã. La acea vreme,

Ministerul Dezvoltãrii, autoritatea

care coordoneazã PNDL, era

condus de Liviu Dragnea,

vicepremier în Guvernul Ponta.

Adrian-Ionuþ Gâdea, secretar de

stat din Ministerul Dezvoltãrii

Regionale, ne-a declarat: „Pânã în

anul 2013 au existat câteva acte

normative în baza cãrora se

finanþau alimentãri cu apã,

reabilitãri ºi modernizãri de

drumuri, baze sportive etc.

Programul Naþional de Dezvoltare

Localã a venit ºi a unit sub aceeaºi

umbrelã toate aceste programe,

iniþiate pe diverse acte normative.

OUG nr. 28 din 2013, în baza cãreia

s-a înfiinþat PNDL, centralizeazã

toate aceste investiþii la nivel

naþional”.

Abordarea unitarã pe care o

propune PNDL reprezintã un

avantaj pentru eficienþa proiectelor

de dezvoltare. Pânã în anul 2013,

autoritãþile locale s-au confruntat

cu multe dificultãþi din cauza

alocãrilor haotice. Ba mai mult,

susþine secretarul de stat

Adrian-Ionuþ Gâdea, existã cazuri

concrete în care investiþia a fost

întârziatã de abordarea

defectuoasã. 

„Din acest punct de vedere,

programul a fost foarte bun. În

primul rând, PNDL se concentreazã

pe finalizarea obiectivelor deja

începute. Ulterior, PNDL asigurã

toatã suma necesarã pentru

realizarea obiectivelor noi, astfel

încât sã nu existe probleme dupã

încheierea procedurii de licitaþie”,

continuã demnitarul.

Contractele nefinalizate din
Etapa I vor fi încheiate pânã în 
2019, cel mult 2021
La început, pentru obiectivele

finanþate prin PNDL se semnau

contracte anuale. Totuºi,

guvernanþii ºi-au dat seama cã un

singur an nu este suficient pentru

finalizarea investiþiilor, astfel cã,

începând cu anul 2015, s-a optat

pentru semnarea contractelor

multianuale. Cum unele dintre

obiectivele primei etape din PNDL

nu au fost încã finalizate, va exista

o suprapunere între contractele din 

prima ºi din cea de-a doua etapã a

PNDL. Etapa II a început anul

acesta, iar procedura pentru

semnarea contractelor va fi

demaratã în luna aprilie.

„De ce contracte multianuale? Spre

exemplu, dacã vorbim despre

reabilitarea unei ºcoli, execuþia

dureazã 5-7 luni. Dar trebuie sã

þinem cont cã PNDL finanþeazã ºi

investiþii de anvergurã, gen

reabilitãri ºi modernizãri de drumuri 

sau alimentãri cu apã ºi sisteme de

canalizare. Pentru astfel de

investiþii este nevoie de o perioadã

mult mai lungã de timp, þinând cont 

cã execuþia poate dura 2, 3 sau

chiar 4 ani. De aceea s-a optat

pentru contractele multianuale”,

explicã secretarul de stat.

Contractele nefinalizate din Etapa I

nu sunt foarte multe. Cel mai

probabil, lucrãrile vor fi încheiate

pânã în anul 2019. Este de

menþionat cã OUG 28/2013 prevede

ºi posibilitatea prelungirii

termenului de finalizare cu încã doi

ani.

„Pot apãrea probleme în derularea

licitaþiilor. Se pot depune tot felul

de contestaþii, iar termenele de

judecare se pot întinde pe perioade 

foarte lungi. Prin urmare, nu mai

reuºeºti sã termini obiectivul în 4

ani, cum prevede contractul.

Atunci, putem prelungi termenul cu 

doi ani, astfel încât sã fie finalizatã

investiþia. Totodatã, mai existã ºi

altfel de speþe, de genul

constructorul dã faliment în timp ce 

investiþia se aflã în derulare.

Autoritatea respectivã sisteazã

lucrarea. Ulterior, trebuie sã se facã 

o expertizã din care sã rezulte

restul de executat ºi o procedurã

de licitaþie. Vorbim despre foarte

mult timp pierdut ºi despre mulþi

paºi pe care o autoritate localã se

vede nevoitã sã-i facã. Cine e de

vinã ? Ministerul, beneficiarul ?”,

afirmã demnitarul.

Finanþarea se solicitã de
fiecare UAT direct la Minister
Pentru Etapa II din PNDL, potrivit

actelor normative recente, vor fi

contractate 9.500 de obiective.

Dintre acestea, vor avea prioritate
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2.500 de creºe ºi grãdiniþe ºi 2.000

de ºcoli, urmând sã fie tratate cu

întâietate unitãþile fãrã autorizaþie

de funcþionare. PNDL II este o

etapã mult mai mare decât prima,

subliniazã Adrian-Ionuþ Gâdea.

Cum se obþine finanþarea ? Fiecare

autoritate localã interesatã

întocmeºte documentaþia

obiectivului pentru care doreºte

alocarea financiarã. În termenul de

30 de zile de la publicarea Legii

bugetului de stat în Monitorul

Oficial, edilii au trimis solicitari cãtre 

MDRAPFE.

„Numãrul solicitãrilor nu este

limitat. Putem avea 9.500 de

solicitãri, putem avea mai multe sau 

putem avea mai puþine. Spre

exemplu, o unitate

administrativ-teritorialã poate veni

cu trei solicitãri – apã, canal ºi o

ºcoalã – în timp ce alta poate veni

cu una singurã sau chiar cu

niciuna”, afirmã demnitarul.

Solicitarea conþine date referitoare

la principalele capacitãþi tehnice ale

obiectivului, valoarea investiþiei ºi la 

modalitatea în care se va face

eºalonarea financiarã. 

Suma imensã de 30 de miliarde de

lei credite de angajament ºi lipsa

unor criterii clare de alocare

financiarã au stârnit multe

controverse în opinia publicã.

Totuºi, secretarul de stat

Adrian-Ionuþ Gâdea respinge

criticile ºi vorbeºte despre maniera

în care guvernanþii vor analiza

solicitãrile, dupã centralizare: „Sunt 

niºte criterii în baza cãrora se alocã

aceste sume de bani, nu se face

nimic la întâmplare. S-a tot vorbit

despre acest PNDL cã «30 de

miliarde sunt prea mult» ºi cã «banii 

vor fi daþi pe cine ºtie ce criterii».

Criteriile sunt clare, suma nu este

mare. România are nevoie de

foarte multe investiþii pentru ca noi, 

cei care trãim ºi muncim în aceastã

þarã, sã avem apã potabilã de

calitate, sã avem sisteme de

canalizare, ºcoli reabilitate ºi

drumuri asfaltate. Nevoia României

este mult mai mare decât aceste

credite de angajament”.

Când s-a fundamentat bugetul

pentru anul 2017 s-au avut în vedere 

solicitãrile depuse de UAT-uri în

2016. În 2016, UAT-urile au depus

solicitãri care se ridicau la o valoare

totalã de aproximativ 29 miliarde

de lei. “Aºa s-a stabilit acest plafon

de 30 de miliarde de lei credite de

angajament”, subliniazã

demnitarul.

Dupã centralizarea proiectelor,

direcþia de specialitate din cadrul

MDRAPFE va analiza solicitãrile, iar

dupã analiza proiectelor, ministrul

Dezvoltãrii va emite ordine pentru

aprobarea obiectivelor de investiþii.

Nu este obligatoriu ca numãrul de

UAT-uri sã corespundã cu numãrul

de obiective finanþate, dat fiind cã

o localitate poate solicita alocãri

financiare pentru mai multe

proiecte.

Prin urmare, subliniazã domnul

Gâdea, condiþiile de acces la

finanþare sunt stabilite, pe de o

parte, de analiza proprie a

Ministerului ºi, pe de altã parte, de

actele normative privind PNDL.

Deocamdatã nu este estimat un

termen limitã pentru analiza

solicitãrilor.

 „Ulterior, eu notific UAT-ul

câstigãtor sã vinã sã semneze

contractul cu MDRAPFE ºi, în acel

moment, îi aduc la cunoºtinþã cã

trebuie sã se prezinte cu

documentaþia de avizare a

intervenþiei ºi hotãrârea de Consiliu

Local prin care au aprobat

indicatorii tehnico-economici.

Urmeazã etapa în care analizãm

documentaþia, pentru cã analiza

prealabilã nu este suficientã. Eu

trebuie sã mai analizez ºi SF-ul,

DALI-ul, precum ºi alte documente

ce sunt stipulate în OUG 28/2013”,

afirmã demnitarul. 

Acolo unde banii europeni nu
pot fi accesaþi

Se ridicã urmãtoarea problemã: de

ce Guvernul alege sã foloseascã

credite de angajament pentru

proiectele de dezvoltare localã,

când putea opta pentru o finanþare

europeanã nerambursabilã? 

Secretarul de stat Adrian

Ionuþ-Gâdea lãmureºte acest

aspect, afirmând cã PNDL va fi util

tocmai pentru proiectele ce nu pot

accesa fonduri europene: „Eu mã

concentrez asupra UAT ale cãror

ºanse de a accesa aceste fonduri

europene sunt fie foarte mici, fie

nule. Spre exemplu, sã vorbim

despre proiectele privind

alimentarea cu apã. Existã localitãþi

care suferã din acest punct de

vedere ºi care au mai puþin de 2.000 

de rezidenþi. Ei nu au nicio ºansã sã

acceseze fonduri europene din

cauza numãrului prea mic de

locuitori, aceasta fiind una dintre

condiþiile trecute în ghidul de

finanþare. Poþi lãsa acea localitate

fãrã apã ?”.

Totodatã, guvernanþii au trimis

solicitãri cãtre toate instituþiile

naþionale care gestioneazã fonduri
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europene, realizând astfel o hartã

completã a finanþãrilor din þarã.

Astfel, va exista o corelare între

alocãri ºi se va elimina riscul de a

suprapune alocarea fondurilor

guvernamentale cu alocarea

fondurilor europene.

„Spre exemplu, în cazul în care un

UAT a fãcut o solicitare pentru o

alimentare cu apã ºi eu constat cã

acel UAT este cuprins în Programul

Operaþional Infrastructurã Mare, îl

las acolo ºi îl elimin din PNDL. Dacã

nu fac asta, risc nu numai sã atrag

mai puþine fonduri europene, dar ºi

sã dau naºtere unor consecinþe

urâte, în urma eliminãrii UAT-ului

din Asociaþia de Dezvoltare

Intercomunitarã. Aceleaºi mãsuri se 

vor aplica ºi proiectelor cuprinse în

Programul Naþional de Dezvoltare

Ruralã”, continuã demnitarul.

Profilul UAT-ului care va primi
bani din PNDL
În ceea ce priveºte profilul Unitãþii

Administrativ Teritoriale care va

putea beneficia de finanþare prin

PNDL pentru proiectele sale,

Secretarul de stat din MDRAPFE,

Adrian-Ionuþ Gâdea, ne-a

spus:„Vor beneficia de fonduri

PNDL acele UAT-uri care au

solicitarea ºi documentaþia în

regulã ºi care nu deruleazã

proiecte pe fonduri europene.

Acele UAT-uri care se încadreazã în 

criteriile stabilite prin HG ºi în

analiza de specialitate pe care o

face ministerul. Ne vom concentra

pe investiþiile care au impact

asupra întregii comunitãþi – o

alimentare cu apã, un drum

asfaltat. Pe un drum asfaltat,

circulã ºi un copil, ºi bunicul, pe

când o bazã sportivã limiteazã

accesul. Totuºi, în cazul în care

comunitatea respectivã dovedeºte 

cã are apã, drumuri asfaltate ºi

scoli suntem dispuºi sã construim

ºi acea bazã sportivã. Degeaba vii

cu solicitarea pentru reabilitarea

unei ºcoli, dacã în unitate mai sunt

doar 10 copii. Este foarte

important sã cunoaºtem situaþia

realã. Meritã sau nu fãcutã o

investiþie ? Ministerul nu îºi

permite sã dea la o parte o

solicitare care vizeazã sute de

copii, pentru a finanþa o solicitare

unde vorbim de câþiva copii. Existã 

o transparenþã totalã din partea

Ministerului. PNDL este una dintre

prioritãþile vicepremierului Sevil

Shhaideh”. 

În primãvarã se semneazã
contractele, în toamnã încep
licitaþiile
Dacã vicepremierul Shhaideh a

anunþat recent cã semnarea

contractelor va începe în luna

aprilie, secretarul de stat

Adrian-Ionuþ Gâdea crede cã

primele licitaþii ar putea fi demarate 

în toamnã. Totuºi, depinde de

valoare ºi de procedura aleasã

pentru licitaþie.

„Interesul nostru este de a ne

concentra foarte tare ca aceastã

analizã sã fie fãcutã cât mai repede. 

În acelaºi timp, evaluarea trebuie sã 

fie una corectã, pertinentã ºi

obiectivã. Îmi este greu sã vã spun

exact în cât timp, dat fiind cã acum

suntem încã în etapa de depunere a 

solicitãrilor”, afirmã demnitarul.

În acest context, se ridicã problema 

dacã direcþia de specialitate din

MDRAPFE se va descurca cu valul

de solicitãri primite ºi va reuºi sã

evalueze obiectiv proiectele

propuse.

„În direcþie, colegii sunt repartizaþi

pe judeþe, câte douã fiecare, pentru 

ca ministerul sã cunoascã foarte

bine situaþia din teritoriu. Este clar

stabilit cã atunci când vorbim de

judeþul X, existã o persoanã Y

responsabilã. Cu toate acestea,

analiza se face pe judeþe, se face la

nivel naþional. Responsabilii

primesc documentaþiile, dupã care

urmãresc derularea demersurilor.

Dupã încheierea contractului,

urmeazã o altã procedurã: UAT-ul

respectiv începe lucrarea ºi

Ministerul, prin intermediul

responsabililor, primeºte diverse

documente pentru decontare ºi

pentru monitorizarea investiþiei.

Însã analiza nu va fi fãcutã de

responsabilii de judeþ pentru cã

aceasta trebuie sã fie unitarã,

precum sunt ºi criteriile în baza

cãrora se vor aloca aceste sume”,

afirmã Adrian-Ionuþ Gâdea.

Nu ar mai trebui sã existe
probleme în teritoriu privind
parcurgerea paºilor 
Ministerul considerã cã a fãcut toþi

paºii necesari pentru a-i îndruma pe

reprezentanþii autoritãþilor publice

locale sã depunã proiecte spre

finanþare prin PNDL.

Ba mai mult, vicepremierul Sevil

Shhaideh a fãcut mai multe vizite în

teritoriu pentru a vorbi cu

reprezentanþii locali despre PNDL.

Pânã acum a fost în Argeº,

Dâmboviþa, Prahova, Neamþ,

Bacãu, Bistriþa, Mureº, Hunedoara,

Buzãu, Giurgiu, Galaþi, Satu Mare,

Maramureº ºi Iaºi.

„Noi am venit în sprijinul UAT-urilor. 

Am trimis o circularã cãtre Instituþia 

Prefectului ºi cãtre Consiliul

Judeþean, în care stipulam paºii

necesari pentru elaborarea

solicitãrilor. Acesta a fost primul

pas. De asemenea, pe site am

postat mai multe precizãri ºi am

postat modelul de solicitare. În

plus, doamna ministru a dat curs

tuturor invitaþiilor primite de la

consiliile judeþene. Este vorba

despre niºte întâlniri de lucru cu

primarii, evenimente la care se

ridicã tot felul de întrebãri ºi în care

vicepremierul prezintã PNDL,

enumerã paºii de parcurs ºi

rãspunde întrebãrilor venite de la

edili”, afirmã Adrian-Ionuþ Gâdea.

Datoritã PNDL I avem astãzi
localitãþi cu drumuri, apã ºi
ºcoli reabilitate 
Demnitarul MDRAPFE a fost surprins 

de atitudinea negativã manifestatã

de o parte a opiniei publice privind

etapa a II-a a PNDL ºi alocarea sumei 

de 30 miliarde de lei, consideratã fie

exageratã, fie inoportunã. Domnul

Adrian-Ionuþ Gâdea respinge astfel

de idei ºi considerã cã la baza

acestor reacþii stã necunoaºterea,

rãutatea sau chiar invidia.

„Ne plângem cã ne facem nevoile

în fundul curþii, dar atunci când

Guvernul X sau Y încearcã sã

gãseascã soluþii pentru evitarea

unor astfel de situaþii, apar tot felul

de discuþii. De 1 octombrie, când

începe anul universitar, ne amintim

mereu cã nu existã suficiente locuri

de cazare. Astãzi, când acest

Guvern a alocat sume de bani

pentru construirea a 30 de cãmine,

apar probleme. Lumea se plânge fie 

cã sunt bani mulþi, fie cã vor fi

împrãºtiaþi haotic etc. Prin urmare,

când spunem adevãrul ? De 1

octombrie, când constatãm cã

avem o problemã cu aceste spaþii

de cazare, sau astãzi, când

încercãm sã gãsim un remediu

pentru aceste probleme ?” afirmã

Secretarul de stat.

O altã acuzaþie venitã din societatea

civilã a fost aceea potrivit cãreia banii

vor fi alocaþi în funcþie de apartenenþa

politicã. Din nou, demnitarul a respins

cu fermitate aceste idei ºi, în acelaºi

timp, a subliniat rezultatele bune ale

Etapei I din PNDL.

Nu în ultimul rând, acesta îndeamnã 

la unitate. „Datoritã PNDL I avem

astãzi localitãþi cu drumuri, apã ºi

ºcoli reabilitate. Politica ministerului 

este aceea de a trata UAT-urile în

funcþie de problemele ºi nevoile pe

care le au, nu în funcþie de culoarea

politicã. Cred cã ar fi bine sã fim mai 

uniþi ºi mai responsabili, în aceastã

perioadã. Suma de 30 de miliarde

de lei este insuficientã pentru ca

cetãþenii acestei þãri sã beneficieze

de niºte condiþii normale de

civilizaþie. Mai trebuie sã investim

foarte mult pentru ca localitãþile sã

beneficieze de aceleaºi condiþii

bune, indiferent de numãrul de

locuitori. PNDL II va avea rezultate

cel puþin la fel de bune, precum cele 

din Etapa I”, crede demnitarul

MDRAPFE. n
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